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1-30-72-241-18 

1. Velkomst, præsentation og godkendelse af dagsorden 

 

Det indstilles, 

at dagsordenen godkendes 

 

Beslutning 

 

Inge Marie bød velkommen til udvalget. 

Dagsordenen blev godkendt. 

  

1-30-72-241-18 

2. Nyt fra PKL 

 

Det indstilles, 

at orienteringen tages til efterretning 

 

Beslutning 

 

Inge Marie orienterede om følgende:  

 Møder i 2019 

 PKL-UKO-VUS møder  

(se vedhæftede slides)  

Bilag 

 Møde Uddannelsesudvalget i gynækologi og obstetrik 24052019 

  

1-30-72-241-18 

3. Forskningstræning 

 



 

 

Gynækologi og obstetrik - uddannelsesudvalg 24. maj 2019 

 

2 

Det indstilles, 

at orienteringen tages til efterretning 

 

Sagsfremstilling 

 

Ida Kirkegaard orienterer om forskningstræning (Punktet sættes på dagsordenen i hver 

anden gang.) 

 

Beslutning 

 

Ida orienterede om evalueringsdagen d. 21. januar 2019. Det var en god dag med fine 

indlæg. 

Generelt kører forskningstræningen godt i Videreuddannelses Region Nord. Hu-lægerne 

er gode til at komme i gang i fase 2. Ida opfordrede afdelingerne til at reklamere for da-

gene. Der er gode diskussioner og brede emner. Uddannelseslægerne har mulighed for 

at få inspiration til deres egne projekter. Det blev pointeret at vejlederne på forsknings-

træningsprojekterne skal have phd, være klinisk lektor eller være på niveau med phd.  

 

Placering af kursusdagene blev drøftet (Der blev henvist til referat fra tidligere møde ift. 

dette).  

 

Dato for næste evalueringsdag meldes ud slut august. Ida sender dato ud via Mailliste til 

UAO/UKYL, hvorefter de opfordres til at videreformidle til afdelingerne. Datoen kan også 

findes på DSOG's hjemmeside.  

  

1-30-72-241-18 

4. Nyt fra FYGO 

 

Det indstilles, 

at orienteringen tages til efterretning 

 

Beslutning 

 

Sara og Karen orienterede om at FYGO:  

  

 ønsker tilbagemelding på spørgeskema for H lægernes kompetencer. Fristen er d. 

31. august. 
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 har udarbejdet en pod cast til u-kurserne, der kan benyttes som forberedelse til 

kurset. Pod cast'en er lavet, så alle kan få gavn af at høre den. 

 har afholdt Internat, hvilket gik rigtig godt. De havde 72 deltagere. De promove-

rer sig via sociale medier (Instagram) 

 har konstitueret ny bestyrelse og de er allerede godt i gang med planlægningen 

af året. 

 har udarbejdet en slags postkort, som de håber afdelingerne vil tage med hjem til 

deres uddannelseslæger. 

  

Netværksmøder for gyn-obser i FYGO blev efterspurgt. Sara og Karen pointerede, at de 

har FYGO-kurser til dette formål, men tog efterspørgslen til efterretning.  

Derudover opfordrede afdelingerne FYGO til at fokusere på rekrutteringen af mænd og 

overveje at få en mandlig HU-læge med til næste specialevalgsdag.  

Bilag 

 FYGO, instagram 

  

1-30-72-241-18 

5. Nyt fra UU 

 

Det indstilles, 

at orienteringen tages til efterretning. 

 

Beslutning 

 

Inge Marie orienterede om nyt fra UU.  

UU har konstitueret sig (jf. vedhæftede slides under punkt 2) 

Inge Marie og Anja Kirstein opfordrede til at UAO'er fra VUR Nord stiller op til næste valg 

i UU. 

Man har i UU arbejdet med den nye målbeskrivelse, som er undervejs. Ændringsforlag til 

målbeskrivelsen blev drøftet under punkt. 15. 

  

Der var i udvalget enighed om at målbeskrivelsen skal sikre, at alle nyuddannede speci-

allæger i gynækologi og obstetrik kan gå i vagt og håndtere akutte situationer på alle 

matrikler i Danmark samt passe et almindeligt bredt gynækologisk og obstetrisk ambula-

torium.  

En lommebog/tjekliste til at få overblik over, hvor langt I og H-lægen er ift. at opnå for-

skellige kompetencer blev diskuteret. Udvalget blev enigt om, at hvis der skal udarbej-

des en lommebog, så skal denne været elektronisk, hvorfor der opfordres til at man ar-

bejder videre med logbog.net, da dette redskab i forvejen benyttes til at godkende kom-

petencer.  



 

 

Gynækologi og obstetrik - uddannelsesudvalg 24. maj 2019 

 

4 

  

1-30-72-241-18 

6. Besøg på værtsafdeling 

 

Det indstilles, 

at værtsafdelingen fremviser uddannelsesinitiativer til inspiration. 

  

 

Beslutning 

 

Udvalget besøgte afdelingen i Viborg – herunder besøg på ambulant kirurgi-stue.  

Man oplærer H-læger i minihysteroskopi. Der blev Erfaringsudvekslet om, hvordan dette 

er organiseret i afdelingen.  

  

1-30-72-241-18 

7. Orientering om seneste ansættelsesrunde 

 

Det indstilles, 

at udvalget tager orienteringen til efterretning 

  

 

Beslutning 

 

Formand for ansættelsesudvalget, Heidi Christensen, orienterede om ansættelsesrunden 

1. halvår 2019. 

Der var 9 ansøgere til 5 forløb. Alle stillinger blev besat (se vedhæftede slides for nær-

mere uddybning) 

Bilag 

 ansøgnings runde 1-2019 

  

1-30-72-241-18 
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8. Faglig profil for Gynækologi og obstetrik 

 

Det indstilles, 

at orienteringen tages til efterretning. 

 

Sagsfremstilling 

 

Der er udarbejdet en ny faglig profil, som er godkendt af Dansk Selskab for Gynækologi 

og Obstetrik (DSOG). Denne er dog endnu ikke godkendt af danske Regioner. På videre-

uddannelsen-nord.dk linkes der derfor til den gamle faglige profil. Der ønsker en drøftel-

se af, hvordan denne problemstilling håndteres i praksis ift., hvilken rådgivning vi giver 

til de yngre læger, der søger h-stillinger. 

 

Beslutning 

 

Da den nye faglige profil allerede er lagt på DSOG's hjemmeside og der samtidig er ble-

vet undervist i henhold den nye profil ved ansøgningskurser, er det i DSOG's undervis-

ningsudvalg besluttet, at man ved den kommende ansættelsesrunde kan godkende an-

søgere, uanset om de har anvendt den gamle eller nye faglige profil. 

Bilag 

 Faglig+profil+gynækologi_obstetrik+2019 
 godkendt-faglig-profil-gyn-obs-2016 

  

1-30-72-241-18 

9. Status og plan for I-kursus 

 

Der indstilles, 

at relevante parter orienterer om status og plan for i-kurser. 

  

Jens Cristian Knudsen og Stine Leenskjold fremlægger indkomne forslag vedr. de obliga-

toriske i-kurser, hvorefter udvalget fortsætter drøftelsen af i-kursernes indhold. 

 

Sagsfremstilling 
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På seneste møde i uddannelsesudvalget d. 30 nov. blev de obligatoriske i-kurser i gynæ-

kologi og obstetrik drøftet:  

Der var enighed om at det er formålstjenligt med en beskrivelse af, hvilke områder og 

emner der skal dækkes, mhp en høj og stabil kvalitet af kurserne. 

Udvalget besluttede at medlemmerne kunne sende forslag til de to tovholdere. Herefter 

fremlæggelse af forslag ved kommende møde. Oplæg ved de to tovholdere.  

- Jens Kristian tovholder for det Gynækologiske kursus  

- Stine tovholder for det obstetriske kursus.  

 

Beslutning 

 

Udvalget diskuterede i to grupper, hvad i-kurserne skulle indeholde. 

 

Følgende blev besluttet:  

Anja, Jens Christian og Kathrine er ansvarlig for at udarbejde et idé-katelog til I-

kurserne. Kataloget skal indeholde en oversigt over generelle emner indenfor gynækolo-

gi og obstetrik. Derudover skal det indeholde relevant information til i-lægen – bl.a. krav 

vedr. transfer.  

Når Udkast til kataloget er færdigt, sendes det til godkendelse ved uddannelsesudvalget 

for derefter at bliver brugt til planlægningen af fremtidige i-kurser. Det blev derudover 

besluttet, at i-lægerne får udleveret skema til evaluering af kurset på dagen.    

- Anja (Stine) er ansvarlig for at udarbejde emner indenfor obstetrik 

- Jens Christian og Kathrine er ansvarlig for at udarbejde emner indenfor gynækologi. 

 

Afholdelse af i-kurserne:  

 

Bilag 

 obligatoriske I-kurser og evalueringsskema 

  

1-30-72-241-18 

10. Kirurgiske kurser 
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Der indstilles, 

drøftelse af de nye laparoskopikurser og det åbne kirurgi kursus  

 

Beslutning 

 

Inge Marie orienterede kort om status på de kirurgiske kurser 

Herunder: 

 tilmelding til kurser i Regions Midt (Midt Sim) skal ske ved Rune Dahl.  

 tilmelding til kurser i Region Nord (Nord Sim) skal ske ved Mikkel Friis. E-
Mail: mikkel.friis@rn.dk  

(se vedhæftede slides med skriv fra Rune).  

 

Udvalget udtrykte bekymring, da de oplever store pauser mellem kursernes pla-

cering. Førhen har afdelingerne haft mulighed for at reservere pladser på kurser-

ne i god tid til deres uddannelseslæger, dette er ikke længere muligt, hvilket op-

leves som problematisk for nogle afdelinger. Inge Marie kontakter Rune vedr. 

ovenstående.  

Derudover var der en generel bekymring ift. de nye kurser, da udvalget mente, at 

de gamle var meget velfungerende.   

Bilag 

 nyeuddannelsestilbud_060519 

  

1-30-72-241-18 

11. Orientering om Inspektorbesøg 

 

Det indstilles, 

at orienteringen tages til efterretning 

 

Sagsfremstilling 

 

Aalborg orienterede om inspektorbesøget ved sidste møde. Inspektorrapporten kan fin-

des på SST's hjemmeside. 

 

Aalborg fremlægger indsatsområder og giver en status på hvordan det går med 

de 5 aftalte indsatsområder. 

 

Inspektorrapporten fra besøget findes på Sundhedsstyrelsens hjemmeside – 
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https://www.sst.dk/da/uddannelse/laeger-og-tandlaegers-videreuddannelse-

inspektorordning/inspektorrapporter/inspektorrapporter-region-nord/aalborg-

universitetshospital/~/media/E658020BEC3D4B12A8D20510F89B6C7D.ashx 

  

Inspektorerne havde følgende kommentarer: 

  

Rutinebesøg på en stor gynækologisk-obstetrisk afdeling med både regions- og højt spe-

cialiserede funktioner. Afdelingen varetager uddannelse for 3 læger i introduktionsstil-

ling, 15 læger i hoveduddannelse (heraf gyn/obs: 10, almen medicin: 5). 

  

Ved selvevalueringen deltog relevante parter, heraf dog en overvægt at speciallæger. 

Ved inspektorbesøget deltog ligeledes relevante parter, inklusiv repræsentation fra hos-

pitalsledelsen og en anden faggruppe. 

  

Temascoringen er overordnet set meget positiv, hvor inspektorernes vurdering generelt 

er højere end selvevalueringen. De har således vurderet 4 temaer som ”Tilstrækkelig” 

(”Medicinsk ekspert”, ”Leder/administrator”, ”Sundhedsfremmer” og ”Konferencernes 

læringsværdi”) og de øvrige 12 som ”Særdeles god”. Afdelingen har selv vurderet 8 te-

maer som ”Tilstrækkelig” og 8 temaer som ”Særdeles god”.     

  

Inspektorerne fremhæver brugen af mini-Ipads som evalueringsværktøj som et særligt 

og velfungerende initiativ, der sikrer evaluering og feedback i en travl hverdag. Desuden 

er der indført en pris for "”månedens supervisor”, hvilket bidrager til fortsat højt fokus 

på uddannelse i afdelingen. De beskriver afdelingen som velstruktureret med en god 

stemning og et godt uddannelsesmiljø, hvor også ledelsen prioriterer uddannelse højt. 

Således er der afsat skemalagt tid til vejledersamtaler hver 2. uge. Afdelingen råder 

desuden over to meget engagerede UAO’er, der dog bruger en væsentlig del af deres 

fritid på uddannelsesrelaterede opgaver. 

  

Sundhedsstyrelsen ser særligt positivt på, at afdelingen bliver rost for at udnytte alle 

uddannelsessituationer optimalt bl.a. ved en høj grad af fleksibilitet i arbejdstilrettelæg-

gelsen, der sikrer at uddannelseslægerne kan deltage i uddannelsesrelevante aktiviteter 

forskellige steder i huset.  

  

Inspektorerne og afdelingen har sammen aftalt fem indsatsområder fremadrettet med en 

tidshorisont på 3-6 mdr. Herunder ønskes mere skemalagt tid til UAO’ernes uddannel-

sesrelaterede opgaver, som også var et indsatsområde fra sidste besøg. Det er siden 

sidst bedret med 2x2 adm. dage/md, men der ønskes yderligere tid afsat hertil. Desuden 

indgår et indsatsområde, der vedrører afdelingens interne organisering, hvilket Sund-

hedsstyrelsen ikke kan forholde sig til. Herudover støtter vi de aftalte indsatsområder og 

tilhørende tidshorisonter.  

 

Randers har haft inspektorbesøg, men orienterer først om inspektorrapporten på næste 

møde i efteråret, da UAO og UKYL ikke er til stede ved det aktuelle møde. 

Inspektorrapporten fra besøget findes på Sundhedsstyrelsens hjemmeside – 

https://www.sst.dk/da/uddannelse/laeger-og-tandlaegers-videreuddannelse-

inspektorordning/inspektorrapporter/inspektorrapporter-region-nord/randers-

centralsygehus/~/media/E0BB6A79783546DB87D802135AA5E091.ashx 
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Beslutning 

 

Anja orienterede om, hvordan de arbejder med at håndtere deres indsatsområder i Aal-

borg. 

  

1-30-72-241-18 

12. Status på projekt om oplæring i ultralydsscanning 

 

Det indstilles, 

at afdelingerne orienterer om, hvordan det går. 

 

Beslutning 

 

Det er fortsat en udfordring at få nystartede læger til at udfylde skemaerne ift. ultralyds-

scanning, men afdelingerne gør, hvad de kan for at få uddannelseslægerne til at udfylde 

dem (dette blev også drøftet på sidste møde).  

Der er en generel oplevelse af at de yngre læger er blevet bedre til at scanne efter simu-

lationstræningen er indført.  

  

1-30-72-241-18 

13. Ny skabelon for lægefaglig indstilling 

 

Det indstilles, 

at den lægefaglige indstilling godkendes i den nye skabelon 

 

Sagsfremstilling 

 

Der er kommet en ny skabelon for lægefaglige indstillinger(LFI), hvorfor den eksisteren-

de LFI skal sættes over i denne. 

 

Beslutning 

 

Den lægefaglige indstilling for H-forløb i Gynækologi og obstetrik blev godkendt. 
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Bilag 

 lægefaglig indstilling hoveduddannelse, gynækologi og obstetrik 

  

1-30-72-119-15 

14. Overgange mellem afdelinger i H-stilling 

 

Det indstilles, 

at udvalget drøfter, hvordan gode overgange mellem afdelinger sikres. 

 

Sagsfremstilling 

 

- Hvordan sikre vi gode overgange mellem afdelinger? 

- Hvad vurderes som en god overgang mellem afdelinger? 

- Hvordan gør vi nu og hvordan håndtere vi problematiske overgange? 

  

 

Beslutning 

 

Udvalget besluttede at de fremover vil lave overlevering af H-læger i slutningen af ud-

dannelsesudvalgsmøderne. Dette dagsordenssættes som sidste punkt på dagsorden, 

men er kun for UAO'er.  

Grundet dette placeres uddannelsesudvalgene i fremtiden i september og marts for at 

det passer med de skift der er i H-uddannelsen.  

  

1-30-72-241-18 

15. Revision af målbeskrivelsen 

 

Det indstilles, 

at revision af målbeskrivelse drøftes 

 

Sagsfremstilling 
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Der har i UU været fokus på den nye målbeskrivelse. I UU er det besluttet at målbeskri-

velsen skal tage udgangspunkt i arbejdsfunktioner i stedet for kompetencer. (EPA) Det 

er en større revidering, hvorfor der i første omgang er udarbejdet en revision ift. områ-

der der ikke kan vente.  

 

På sidste møde i uddannelsesudvalget i Gyn-obs d. 30 nov. 2018 fremlage Inge Marie 

tankerne bag revisionen. Udvalget bakkede op om disse.  

Inge Marie orienterer om status af revisionen og opfordrer endnu en gang udvalget til at 

læse udkastet til den reviderede målbeskrivelse og komme med kommentarer.  

 

Målbeskrivelsen er til kommentering i UU frem til d. 13 maj, hvorefter den eftersendes til 

udvalget for gennemlæsning. 

 

Beslutning 

 

Udvalget var enige i ændringerne i målbeskrivelsen med undtagelse af nedenstående: 

 Kompetence nr. H3: Udvalget mener, at det er urealistisk at h-lægerne skal opnå 

niveau D. Dette bør i stedet nedreguleres til niveau C. 

 Kompetence nr. H4: Udvalget foreslår at skrive assistance/simulation under kom-

petencevurderingsmetoden for H4.  

Der var dissens i udvalget omkring kompetenceniveau for H14. Nogle i udvalget mente 

at kompetencen skulle ned på B. Efter diskussion blev man enige om kompetenceniveau 

C.  

 

Udvalget havde ikke yderligere kommentarer til den reviderede målbeskrivelsen.  

Bilag 

 Gyn_Obstetrik_maalbeskrivelse_lynrevision2019 

  

1-30-72-241-18 

16. Revision af uddannelsesprogrammer 

 

Det indstilles, 

at der aftales proces for arbejdet med de nye uddannelsesprogrammer 

 

fordeling af kompetencer drøftes - er der behov for ændringer? 

 

Sagsfremstilling 
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Uddannelsesprogrammer for h-stillinger skal revideres, hvorfor der skal aftales en proces 

for at komme i mål. 

 

Sanne har lavet et første udkast til et kompetenceskema baseret ud fra målbeskrivelsen 

samt eksisterende skema. 

 

Beslutning 

 

På uddannelsesudvalgsmødet i september arbejdes der med hoveduddannelsespro-

grammer. Sanne er behjælpelig med kompetenceskema samt spørgsmål omkring forma-

lia. 

  

1-30-72-241-18 

17. Nyt fra afdelingerne 

 

Det indstilles, 

at orienteringerne tages til efterretning 

 

Sagsfremstilling 

 

udvalget erfaringsudveksler om nye tiltag og igangværende projekter. Derudover status 

på uddannelsessituationen i afdelingen.  

 

Beslutning 

 

Viborg  

På afdelingen i Viborg får de uddannelsessøgende ikke godkendt deres attestation for 

tid, før de har opnået Mini-CEX, hvilket har været et fint initiativ. 

De har derudover indført at H-læger har en dag hver uge, hvor de laver hysterektomi, 

hvilket kører godt - næsten halvdelen af de hysterektomier der foretages, udføres af h-

læger. 

 

Aalborg 

Afdelingen i Aalborg er udfordret grundet mangel på AP og I-læger. De har kun en I-

læge på nuværende tidspunkt, selvom de har 3 stillinger. De har nu planer om at ansæt-

te en i-læge mere, så de får 2.  

De har lavet et samarbejde med klinisk genetik. De får således en H-læge fra dette spe-

ciale i et fokuseret ophold. Derudover får de også en H-læge fra klinisk biokemi i et halv 
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år og har således lavet uddannelsesprogrammer til formålet. Ledende overlæge har fået 

nyt job og man afventer tiltrædelse af ny ledende overlæge Stillingen er besat. 

Afdelingen har fået realmom "fantom-dukken" som de ser frem til at inddrage i uddan-

nelsen af yngre læger.   

 

Aarhus  

AUH er ramt af besparelser, men sørger for at det ikke fylder i hverdagen, da de fokuse-

re på deres arbejde og på uddannelsen. De har bl.a. undersøgt, hvordan det går med at 

opnå kompetencer blandt deres uddannelseslæger og ifølge denne opgørelse opnår ud-

dannelseslægerne deres kompetencer, trods besparelser. 

På sidste møde fortalte afdelingen, at der har indført Case-diskussion, hvilket fungerer 

godt (der henvises til referat fra mødet i nov. for uddybelse). Både AP og i-læger er vel-

kommen til at overvære disse case-diskussionerne.  

Afdelingen har prioriteret at lave fælles morgenkonference næsten alle ugens dage, da 

de, grundet udflytningen til Skejby, er blevet spredt på matriklen. Dette har givet et 

godt løft til trivsel, arbejdsmiljø og uddannelse.  

 

Horsens 

Det kører generelt godt i Horsens. Der er lige nu ved at ske et generationsskifte, hvorfor 

der formodentligt vil komme nogle forandringer. Susanne Greisen, som er nytiltrådt 

UAO, er stadig ved at sætte sig ind i funktionen   

 

Herning 

Afdelingen i Herning har fået ny ledende overlæge som har mange gode intentioner for 

afdelingen.  

Der er indført obligatorisk besvarelse af patologi og prøve besvarelser, hvilket er godt 

uddannelsesmæssigt - og det har virket.  

De har en stor tavle på afdelingen, som er med til at sikre, at de yngre læger opnår de-

res kompetencer. 

De er spændt på udflytningen til Gødstrup og er i gang med at planlægge uddannelsen i 

fremtidens afdeling.  

 

Hjørring 

Constanze er nytiltrådt UAO i Hjørring og er ved at sætte sig ind i stillingen. 

Afdelingen er præget af lægemangel, hvilket påvirker uddannelsen. De har på nuværen-

de tidspunkt ingen H-læger og skal, trods dette, have inspektorbesøg til efteråret. De 

har forsøgt at få den udskudt, dog uden held.  

   

Randers 

Afdelingen i Randers har fået ny skemaplanlægger, som har ændret i rullet, så uddan-

nelsen tilgodeses endnu mere. Afdelingen arbejder med at skabe en god kultur og det 

går generelt godt uddannelsesmæssigt. 

 

Thisted 

Det går fint uddannelsesmæssigt – de gør hvad de kan for at udnytte de læringssituatio-

ner, som opstår fuldt ud.  

  

1-30-72-241-18 
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18. Kommende møder 

 

Der indstilles, 

- Identificering af emner som udvalget gerne vil diskutere ved kommende møder, samt 

forslag til temaer for mere uddybende drøftelser. 

  

- Evaluering af tiltag med temadrøftelser i udvalget. 

  

 

Sagsfremstilling 

 

Udvalget laver en kort brainstorming af form og emner til kommende møder i uddannel-

sesudvalget. 

 

Beslutning 

 

Udvalget besluttede at de fremover vil lave overlevering af h-læger ift. når de skifter fra 

en afdeling til en anden, som led i deres hoveduddannelse. Til dette skal kun UAO være 

til stede. Grundet dette flyttes møderne fremover til september og marts. 

 

Næste møde foregår i Horsens d. 20 september kl. 9-15. Sanne sørger for at indkalde 

udvalget snarest. Det overordnede tema for denne dag bliver uddannelsesprogrammer. 

  

 
  

  

  

1-30-72-241-18 

19. Eventuelt 
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Beslutning 

 

Der var ikke noget til eventuelt. 

  

 

 


